HASHEMITE KINGDOM OF JORDAN

- Capital: Amman
- Official Language: Arabic
- Total Population: 6,500,000
- Under-five mortality rate: 25/1000 live births
- Human Development Index: 95/182
- Expected years of schooling (of children under 7): 13.1 years for children under 7 years of age
- Life Expectancy: 73.4 years

International and Regional Human Rights Conventions/Treaties

Convention on the Rights of the Child (CRC)

Protocol to the CRC - Children and armed conflic

Protocol to the CRC - Sale of children

Elimination of Racial Discrimination (ICERD)

Elimination of Discrimination against Women (CEDAW

Optional Protocol to CEDAW

IC - Economic, Social, and Cultural Rights (ESCR)

IC - Civil and Political Rights (ICCPR)

Protocol to the ICCPR

Second Protocol to the ICCPR

Convention Against Torture (CAT)

Protocol to the CAT

Rights of Persons with Disabilities (CRPD

Protocol to the CRPD

Protection from Enforced Disappearance

Status of Refugees

Protocol relating the Status of Refugees

Reduction of Statelessness

Protection of the Rights of All Migrant Workers

Convention - Suppression of the Traffic in Perso

Palermo Protocol - Trafficking in Persons

Consent to Marriage

ILO C-138 – Minimum age for employment

LO C-182 – Child Labour

Intercountry Adoption

Civil Aspects of International Abduction

Discrimination in Education

Geneva Convention (I)

Geneva Convention (II)

Geneva Convention (III)

Geneva Convention (17)

Geneva i rotocor i

Geneva Protocol II

Rome Statute of the International Criminal Court

Ottawa Treaty - Landmines

Firearms Protocol

Convention on Cluster Munitions



Ratified/Accession



No action







The "Manara Network: A civil society for Child's Rights" was designed and implemented by Save the Children Sweden (SCS) in collaboration with the International Bureau for Children's Rights (IBCR), along with local civil society organisations (CSOs) from the Middle East and North Africa. The objective of the project is to contribute to the effective development and implementation of policies, strategies, and legislation in line with the Convention on the Rights of the Child throughout the region. The project aims to establish a regional child rights network of CSOs in the region by supporting and strengthening the capacity of local organisations in four main areas: analysis and reporting, coordination and networking, advocacy, and child rights programme mainstreaming. Funding for this project was made possible thanks to the Swedish International Development Agency.

Commendable practices

Dar-Al Aman Safe House (Jordan River Foundation)

Created in 2002 by the Jordan River Foundation, the Dar Al-Aman Safe House offers psychological, medical, social, and educational services to abused children and their families. The Safe House receives children subjected to severe abuse and who have been removed from unsafe home environments, typically following referral from the Family Protection Directorate. At the Safe House children undergo an educational rehabilitative treatment programme which is administered by a psychologist, social worker, teacher, nurse, and caregiver. The length of the treatment depends on the type of abuse, the severity, and the court order. Concurrently, Dar Al-Aman staff engages the immediate and extended family of the child so as to provide guidance on proper child rearing techniques as well as how to create a home environment where all family members are treated with equality and respect. The programme aims to return children to an overall safer family environment. Dar Al-Aman has capacity for approximately 32 children and currently accepts referrals from any areas of Jordan. The Committee has acknowledged Dar Al-Aman Safe House as being part of Jordan's "successful, multi-sectoral child protection programmes."

United Nations Relief Works Agency (UNRWA) Student Parliament

To promote and foster a culture of human rights, gender equality, and democratic practices among students in UNRWA schools, UNRWA launched in 2000 a student parliament programme as part of its dedicated human rights education curriculum. Active in all 173 UNRWA schools in Jordan, it aims to safeguard and promote children's rights while ensuring that children's views are taken into account. Once elected, children have the opportunity to voice their opinions on student affairs, school activities, local community and school regulations. This in turn creates a sense of ownership among participants towards the school. By participating in the electoral process students learn valuable social and communication skills including leadership, conflict resolution, forgiveness, dialogue, and decision-making. Students also gain insight into the balance between the rights and duties that an individual must take on as a citizen. All children under the age of 18 can nominate themselves regardless of their academic standing. Election campaigns typically last one to two weeks and entail a variety of campaign methods. After said campaign, children vote for their one-year term representative while teachers give their recommendations. This programme has been recognised to be a practical exercise that has an impact on the promotion and protection of children's rights.

Current Status of Children's Rights

The Hashemite Kingdom of Jordan ratified the Convention on the Rights of the Child (CRC) on 24 May 1991 and has subsequently submitted three State reports to the Committee on the Rights of the Child. The latest State report was submitted to the Committee on 11 July 2005. The latest concluding observations were issued on 29 September 2006. The Optional Protocol to the Convention on the Rights of the Child on the sale of children, child prostitution and child pornography was ratified on 4 December 2006, while the Optional Protocol to the Convention on the Rights of the Child on the involvement of children in armed conflict was ratified on 25 May 2007. Since the Committee issued its latest concluding observations, a variety of actions across almost all sectors have been implemented by government and civil society stakeholders which are aimed at improving the quality of life for children. Support for children's rights from members of the royal family has also contributed to improved practices and the provision of resources. Although access to health and educational services as well as protection from abuse and violence for children has increased, the need for more efforts still persists. Children are pressured to drop out of school by their families around age 15 because of economic pressures to start income-producing activities. While children are often described as being the most powerless members of society due to the importance of age as a measure of status, international non-governmental organisations (NGOs) have been partnering with local civil society actors to help mainstream children's rights programming in order to encourage a perception of children being rights holders. It is important to highlight that even though government bodies are willing to engage with children's rights, the extent to which they are prioritised varies considerably between ministries and agencies.

Country partner organisation

MIZAN- Law Group for Human Rights is an independent, non-profit organisation dedicated to enhancing human rights in Jordan and guaranteeing legal protection for victims of human rights abuses. Its activities are designed to strengthen access to justice, contribute to the development of just and humane legislation and increase public awareness of legal instruments and human rights.

Web: http://www.mizangroup.jo | Email: mizan@nets.jo | Phone: +962 6 5690691

المملكة الأردنية الهاشمية

- العاصمة: عمان
- اللغة الرسمية: اللغة العربية
 - عدد السكان: 6.500.000
- معدل وفيات الأطفال تحت سن **الخامسة:** 25/1000 ولادة
 - مؤشر التنمية البشرية: 95/182
- سنوات الدراسة المتوقعة: 13.1 سنوات للأطفال تحت سن السابعة
- متوسط العمر المتوقع: 73.4 سنوات



"شبكة منارة: مجتمع مدنى لحقوق الطفل" من تصميم وتنفيذ المنظمة السويدية لرعاية الأطفال بالتعاون مع المكتب الدولى لحقوق الطفل، إلى جانب منظمات المجتمع المدني من الشرق الأوسط وشمال أفريقيا. يهدف المشروع إلى المساهمة في وضع وتنفيذ سياسات واستراتيجيات وتشريعات تتماشي مع اتفاقية حقوق الطفل في المنطقة. ويسعى المشروع إلى إنشاء شبكة إقليمية لحقوق الطفل تضم منظمات المجتمع المدنى في المنطقة من خلال دعم قدرات المنظمات المحلية وتعزيزها في أربعة مجالات هي. التحليل ورفع التقارير، والتنسيق والتشبيك، والمناصرة، ودمج برنامج حقوق الطفل. وحظى هذا المشروع بالتمويل بغضل وكالة التنمية الحولية السويحية.

الممارسات الفضلى

دار الأمان (مؤسسة نهر الأردن)

أسست مؤسسة نهر الأردن مركز دار الأمان سنة 2002 لتقديم الخدمات الاجتماعية والتربوية والطبية والنفسية للأطفال ضحية الإساءة وأسرهـم. ويستقبل دار الأمان الأطغال الذين عانوا من إساءة شديدة وأخرجوا من بيئة منزلية غير آمنة بعد إحالتهم من إدارة حماية الأسرة. يشارك الأطفال في دار الأمان في برنامج علاج تأهيلي وتربوي يوفره أخصائي(ة) نفسي(ة)، وعامل(ة) اجتماعي(ة)، ومعلم(ة)، وممرض(ة)، ومقدم(ة) للرعاية. وتعتمد فترة العلاج على نوع الإساءة، وخطورتها، وأمر المحكمة. وفي الوقت نغسه، يشرك موظفو دار الأمان عائلة الطفل الصغيرة والكبيرة لتأمين المشورة بشأن تقنيات التربية المناسبة وكيفية خلق بيئة منزلية حيث يُعامل أعضاء الأسرة كافة بمساواة واحترام. ويسعى البرنامج إلى إعادة الأطفال إلى بيئة عائلية أكثر أمانًا. يمكن أن يستقبل مركز دار الأمان حوالى 32 طغلاً ويقبل إحالة الأطغال من أي منطقة في الأردن. واعتبرت اللجنة بدورها دار الأمان جزءًا من "برامج حماية الأطفال الناجحة والمتعددة القطاعات" في الأردن.

يرلمان الطلبة التابع للأونروا

بهدف تعزيز ودعم ثقافة حقوق الإنسان والمساواة بين الجنسين والممارسات الديمقراطية بين الطلبة في مدارس الأونروا، أطلقت الأخيرة سنة 2000 برنامج برلمان الطلبة كجزء من برنامجها التربوي حول حقوق الإنسان. ينشط هذا البرنامج في 73 مدرسة تابعة للأونروا فى الأردن ويرمى إلى حماية حقوق الطفل وتعزيزها مع ضمان أذذ رأى الأطفال فى الاعتبار. فبعد انتخابهم، يمكن للأطفال أن يعبروا عن آرائهم حول شؤون الطلبة، والأنشطة المدرسية، وأنظمة المجتمع المحلي والمحرسة. ويؤدي ذلك بحوره إلى إحساس بالملكية لدى المشاركين تجاه المحرسة. فمشاركة الطلبة في العملية الانتخابية تسمح لهم بتعلُّم مهارات تواصل ومهارات اجتماعية قيَّمة، بما فيها القيادة، وحل الخلافات، والمسامحة، والحوار، وصنع القرار. ويصبح لدى الطلبة صورة أوضح عن التوازن القائم بين الحقوق والواجبات التى يلتزم بها كل مواطن. ويمكن لكل الأطفال تحت سن الثامنة عشرة أن يترشحوا بغض النظر عن مستواهم الأكاديمي. وتدوم الحملة الانتخابية في العادة أسبوعًا واحدًا أو أسبوعين وتشمل أساليب مختلفة. وبعد انتهاء الحملة الانتخابية، يصوّت الأطغال للأشخاص الذين سيمثلونهم لسنة كاملة بينما يقدم المعلمون توصياتهم في هذا السياق. واعتبر هذا البرنامج تمرينًا عمليًا يؤثر إيجابًا على تعزيز حقوق الطفل وحمايتها.

الوضع الحالى لحقوق الأطفال

صدقت المملكة الأردنية الهاشمية على اتفاقية حقوق الطغل بتاريخ 24 أيار/مايو سنة 1991 ورفعت منذئذ ثلاثة تقارير دولة إلى لجنة حقوق الطغل. وكان التقرير الأخير قد رُفحَ إلى اللجنة بتاريخ 11 تموز/يوليو سنة 2005. وبدورها أصدرت اللجنة ملاحظاتها الختامية الأخيرة بتاريخ 39 أيلول/سبتمبر سنة 2006. أما البروتوكول الاختيارى لاتفاقية حقوق الطغل بشأن بيع الأطغال وبغاء الأطغال والمواد الإياحية عن الأطغال فقد صُدق بتاريخ 4 كانون الأول/ديسمبر سنة 2006 والبروتوكول الاختياري بشأن اشتراك الأطغال في الصراعات المسلحة فقد صُدق بتاريخ 25 أيار/مايو سنة 2007. ومنذ صدور الملاحظات الختامية الأخيرة التي قدمتها اللجنة، طبقت الحكومة والجهات الغاعلة في المجتمع المدني مجموعة من الأنشطة في كل القطاعات تقريبًا من أجل تحسين نوعية حياة الأطفال. وساهم دعم أعضاء الأسرة المالكة لحقوق الطفل في تحسين الممارسات وتأمين الموارد. وعلى الرغم من تعزيز الوصول إلى الخدمات التربوية والصحية وإلى الحماية من الإساءة والعنف ضد الأطفال، ما زال من الضروري بذل المزيد من الجهود. فالأسرة تضغط على الأطفال لترك المدرسة في سن الخامسة عشرة تقريبًا كي يبدأوا العمل في وظائف تنتج الدخل وذلك بسبب الضغوط الاقتصادية. وفيما يعتبر الأطغال من أضعف أعضاء المجتمع بسبب أهمية السن كمعيار للمكانة الاجتماعية، اشتركت المنظمات غير الحكومية الدولية مع الفاعلين في المجتمع المدنى المحلى للمساعدة في إدماج برمجة حقوق الطغل في السياسات كي ينظر المجتمع إلى الأطفال كأصحاب حقوق. وتجدر الإشارة هنا إلى أنه رغم استعداد الهيئات الحكومية للالتزام بحقوق الطفل، يختلف إيلاء الأولوية لها باختلاف الوزارات والوكالات.

المنظمة الشريكة في الأردن

ميزان–مجموعة قانونية لحقوق الإنسان؛ منظمة غير ربحية تسعى إلى تعزيز حقوق الإنسان في الأردن وضمان الحماية القانونية لضحايا انتهاكات حقوق الإنسان. وصُممت أنشطتها لتحقيق العدالة والمساهمة في تطوير تشريعات عادلة وإنسانية والتوعية حول الصكوك الدولية وحقوق الإنسان.

الموقع الإلكتروني: http://www.mizangroup.jo | البريد الإلكتروني: mizan@nets.jo | هاتف: 569069 6 56904







